
   
 

26.10.2018 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Vil Naalakkersuisut tage initiativ til at liberalisere emballagebekendtgørelsen således, at det bliver 

muligt at sælge kulsyreholdige drikke i forskellige typer returemballage? Svaret ønskes grundigt 

begrundet. 

 

2. Hvornår vil Naalakkersuisut i givet fald være klar med en ændring af bekendtgørelsen? 

 

3. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 

(Medlem af Inatsisartut Randi Vestergaard Evaldsen, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

Øl og sodavand må efter gældende regler alene sælges i returflasker. I Østgrønland og i Qaanaaq må øl og 

sodavand dog også sælges på dåser, som indgår i et retursystem. Denne ordning er fastsat i Hjemmestyrets 

bekendtgørelse om emballage til øl og kulsyreholdige læskedrikke fra 2002. Demokraterne mener, at det er 

på tide, at resten af landet også får mulighed for at købe drikkevarer på dåse. 

 

Der har aldrig været tvivl om, at emballagebekendtgørelsen er udstedt med et miljømæssigt sigte for øje, 

men det er imidlertid sådan, at det i dag kan sættes store spørgsmålstegn ved, hvorvidt 

emballagebekendtgørelsen reelt set også er miljøbeskyttende.  

 

For efterhånden rigtig mange år siden opretholdt Danmark et forbud med dåseemballage – dette forbud 

måtte dog opgives efter hårdt pres fra EU-Kommissionen. EU-Kommissionen kunne nemlig godtgøre, at de 

miljømæssige fordele ved returflaskesystemet ikke var mærkbart større end ved et returdåsesystem, 

vurderet efter “vugge-til-grav-princippet”, hvor også den miljøpåvirkning, som ligger i transport, rensning af 

flasker etc. indregnes. De påståede miljømæssige fordele var således tvivlsomme og nok mere en teknisk 

handelshindring med det formål at begrænse importen og den frie konkurrence. 

 

Demokraterne mener, at problemet er det samme her i landet. Den nuværende emballagebekendtgørelse 

hæmmer den frie konkurrence, og betyder, at forbrugerne har færre produkter at vælge mellem samt, at 

de tilgængelige produkter har højere priser end de ville have haft ved en mere fri konkurrence. 

 

Under spørgetimen med Naalakkersuisoq for Natur, Miljø og Forskning den 24/10 tilkendegav denne, at 

han var positivt stemt overfor at kigge på emballagebekendtgørelsen, og Demokraterne vil med disse 

spørgsmål sikre os, at der er fremdrift i arbejdet. 

 

Jeg ser på den baggrund frem til at modtage svar på mine spørgsmål i løbet af 10 arbejdsdage. 


